

The Impact of Municipality Mergers on Political Participation

Bruno S. Frey^{1,2}  | Andre Briviba^{2,3}  | Anthony Gullo²

¹University of Basel, Basel, Switzerland

²CREMA, Center for Research in Economics, Management and the Arts, Zurich, Switzerland

³University of Fribourg, Fribourg, Switzerland

Correspondence

Bruno S. Frey, University of Basel, Peter-Merian-Weg 6, Basel, Switzerland.

Email: bruno.frey@bsfrey.ch

Abstract

The citizen assembly of the Swiss canton Glarus in 2006 decided to radically reduce the historical number of communes from 25 to three. Studies show that the financial and economic consequences are surprisingly small. This paper analyzes the effects on citizens' vote participation as an indicator of their political involvement. Using the difference-in-difference and the synthetic control methods, we empirically show that vote participation dropped significantly, also compared to neighboring cantons and the rest of Switzerland.

Zusammenfassung

Die Landsgemeinde des Schweizer Kantons Glarus hat 2006 beschlossen, die Zahl der Gemeinden radikal von 25 auf drei zu reduzieren. Bisherige Studien zeigen, dass die finanziellen und wirtschaftlichen Folgen von Gemeindefusionen überraschend gering sind. In diesem Beitrag werden die Auswirkungen auf die Wahlbeteiligung der BürgerInnen als Indikator für ihr politisches Engagement analysiert. Mit Hilfe der Differenz-in-Differenz und der synthetischen Kontrollmethode zeigen wir empirisch, dass die Wahlbeteiligung signifikant gesunken ist, auch im Vergleich zu den Nachbarkantonen und dem Rest der Schweiz.

Résumé

En 2006, l'assemblée des citoyens du canton suisse de Glaris a décidé de réduire radicalement le nombre de communes de 25 à trois. Des études antérieures montrent que les conséquences financières et économiques de fusions de municipalités sont en général étonnamment faibles. Cet article analyse l'impact sur la participation électorale des citoyennes en tant qu'indicateur de leur engagement politique. En utilisant les méthodes d'analyse de différence parmi les différences et de contrôle synthétique, nous montrons empiriquement que la participation électorale a diminué de manière significative, également en comparaison avec les cantons voisins et le reste de la Suisse.

KEY WORDS

communes, Constitution, federal structure, Switzerland, vote participation